
• 

La ce vîrstă 
-se aJunge 

vedetă 

? 
• 

Teatrul romAnesc nu duce lipsă de ve
dete şi este foarte bine să fie aşa, căci 
anvergura unei mişcări teatrale naţionale 
depinde şi de numărul personalităţilor 
sale interpretatlve, de voga acestora. Re
memorind sumar istoria teatrului româ
nesc, vom putea constata destul de lesne 
că perioadele sale de Inflorire sint legate 
nu numai de reuşitele dramaturgie! ori
ginale şl ale regiei (fenomen mal nou), 
el şl de pleiada marilor actori ai epocilor 
respective. O mină de actori foarte talen
taţi Jnseamnă o şansă redutabilă In afir
marea dramaturgie! vremii şi (sau) a artei 
spectacolului. Aceasta nu e o regulă, dar 
e de dorit să devină cit mal des o rea
litate pentru a căpăta forţa benefică şi 
validitatea unei reguli. 

La noi, ca şi aiurea, majoritatea pu
blicului vine la teatru pentru un actor 
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sau mai mulţi, pentru vedetă. Sintagma 
,.cap de afiş" dezvoltă (şi in aceeaşi mă
sură oculteazii) implicaţii artistice, dar 
şi sociologice, despre care s-ar putea scrie 
tomuri intregi. La fel de adevărat este 
că o (mică) parte a publicului vine la 
teatru pentru autor (respectiv operă), 
după cum o altă (şi ea destul de redusă) 
parte vine pent.-u regizor. Mai rămîne o 
entitate a publicului oore soseşte in tem
plul Talif'i cu o exigenţă organică, a
ceea de a regăsi in spectacol o sinteză a 
unor creaţii care se convoacă fără a-şi 
ştirbi totalmente specificul : text, actor, 
punere in scenă. Dacă aceşti din urmă 
spectatori sînt, desigur, spectatorii ideali, 
ei nu se constituie, din păcate, intr-o ma
joritate. 

In aceste condiţii, in care, pentru mulţi, 
teatrul sP confundă cu actorul, se inţelege 
că - a�a cum afirmam de la bun inceput 
- a fi veclctă in teatru înseamnă aproape 
implicit il fi actor: şi, intr-adevăr, avem 
destule vedete. Care ar fi acestea ? S{t 
avansăm o l istă (recunoaştem) incomple
tă : Dem Rădulescu, Ştefan Mihăilescu
Brăila, Draga Olteanu, Radu Beligan, Mir
cea Albulescu, Gh. Dinică, Marin Moraru, 
Rodica Tapalagă, Stela Popescu, Ginu 
Patrichi, Olga Tudorache, Ion Besoiu, 
Silviu Stănculescu, Jcan Constantin, Flo
rin Piersic, Rodica Popescu, George Con
stantin, Ion Caramitru, Valeria Seciu, Dan 
Condurache, Ştefan Iordache, Mircea Dia
conu, Florian Pittiş. Nu este o listă care 
să reflecte un gust personal, pentru că 
noţiunea de ,.cap de afiş" transcende şi 
sfidează gustul personal. Pur şi simplu 
am selectat şi transcris acele nume pen
tru care, deseori, se caută un bilet in 
plus, acele nume care şi despre care se 
afirmă că "duc greul teatrului românesc" 
de azi. 

Ajuns aici aş vrea, in sfîrşit, să ating 
miezul discuţiei şi să remarc două lu
cruri : in primul rind numărul aprecia
bil al ac-estor actori arhi-consacraţi şi, 
mai ales, virsta lor, şi ea destul de apre
ciabilă (cu excepţia ultimilor şase actori 
citaţi, deja trecuţi şi ci de prima t ine
rete). 

Iar acest statut de vedetă n-a fost cu
cerit de ieri-de alaltăieri, ci de aproape 
şi chiar de peste două decenii. Căci de 
peste două decenii publicul nostru şi-a 
stabilit ,.răsfăţaţii" la aceleaşi şi aceleaşi 
nume. Ba am putea spune că şi actorii 
cei mult indrăgiţi şi-au stabilit, cit au 
putut, un public preferat (există desigur 
şi excepţii onorabile). 
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Oricit. s-ar supăra unii, nu pot să nu 
remarc un fenomen de creştere respecta
bilă a virstei vedetelor. Nu e vina aces
tora, ba e· chiar de apreciat puterea lor 
de a rămine de aUţia ani in virful pira
midei. Dar, să subliniem : e vorba, in 
primul rind, de o piramidă a popularităţii .  

I ntrebarea este : d e  c e  nu acced actorii 
tineri (să zicem, intre 25-35 de ani) la 
statutul şi  condiţia depline de vedetă ? 

In orice caz, nu talentul le lipseşte 
multor tineri actori pentru a deveni ve
dete. Adrian Pintea, Hadu Gheorghe, Ho
raţiu Mălăele, Dragoş Pâslaru, Răzvan 
Vasilescu, Marcel Iureş, Mirela Gorea, 
Şerban Ionescu, Claudiu Bleonţ, Adriana 
Trandafir, Gheorghe Visu, Dinu Mana
Iache (listă i ncompletă, desigur) au toate 
calităţile necesare unor performeri deo
sebiţi ai scenelor noastre. Şi ei sint, cu 
adevărat, recunoscuti ca atare de o parte 
din public, ca şi de critică • 

.Totuşi, la virsta lor, cei din "clubul 
vedetelor" erau cu adevărat cunoscuţi de 
toată lumea. 

Incerc să găsesc citeva răspunsuri a
cestei stări de lucruri, fără a mă iluziona 
că ele epuizează problema. . 

O generaţie tlnără de creatori ş i  artişti 
nu-şi creează ea singură toate premisele 
şi condiţiile necesare deplinei audienţe. 

Generaţia masivă a lui Mircea Albu
lescu, Amza Pellea, Marin Moraru etc. 
a umplut un gol istoric, mai ales in ceea 
ce priveşte maniera de interpretare. Ei 
au absolvit o şcoală temeinică şi  care 
"rumegase" cu mult discemămint metoda 
lui Stanislavski. A fost perioada unei 
innoiri a structurilor teatrale, care a 
aflat un public nou şi avid de noutăţi, 
de noi personalităţi. Scena, radioul, tele
viziunea şi cinematograful au oferit ti
nerilor df' atunci tot ce le puteau oferi 
şi incă ceva pe deasupra. Dacă s-ar fi 
reduo; doar la creaţia scenică, popularita
tea lor n-ar fi atins proporţii copleşitoare. 

Talentul lor s-a desfăşurat astfel in 
voie, din prima tinereţe. Curind ei au 
devenit actori-cheie ai teatrelor noastre 
şi au acoperit proteic necesităţile jocului 
de dramă, comedie, tragedie. Generaţiile 
ulterioare, şi cu atit mai mult cele mai 
noi, au găsit, in bună măsură, locurile 
principale achiziţionate, ba chiar şi re
chizitionate. 

Pe de altă parte, publicul îşi creează 
relativ uşor vedetele, dar nu renunţă la 
ele la fel de uşor. Conducerile de teatre 
şi alţi factori (televiziunea, cinematogra
ful) au perpetuat şi accentuat publicita
tea in jurul acelui mănunchi de actori, 
in detrimentul celor mai tineri. La fel 
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şi cronicarii şi ziariştii, care, s t rivi ţi de 
aud ienţa crescîndă a "generaţiei de aur", 
nu cam - inchis ochii la unele rabaturi 
art istice. 

In altă ord ine de idei, dacă există ceva 
dP .,imputat" mai ti nerilor actori,, ar fi 
tocmai o calitate a artei lo1· : o ma1 mare 
su btilitate a expresiei, un tip nou de con
Vl'nţie, mai rafinat, mai puţin "teatral". 
Or, marele public iubeşte teatralitatea, 
gestul amplu, fizicul bine dezvoltat. De 
ani  de zile, institutele noastre de teatru 
nu schimbat in bună măsură cliteriile 
(mai ales "fizice" ) de admitere. S-a pre
ferat şi se preferă tipul anodin, "natural", 
"simplu" şi nu e deloc întîmplător că 
idealul de joc (şi de fizic) al tinerilor 
(se vede fnsă că şi al dascălilor) actori 
este intruchipat de Al Pacino, De Niro, 
Dustin Hoffman sau, varianta feminină, 
dP către Merryl Streep. 

O asemenea politică de standardizare 
t ipologică (sincronică, n u ?) n-a incetat 
să dea roade pozitive, dar şi negative, Ia 
n ivelul audienţei publice. Sigur că publi

cul e mai conservator in gusturi decit 
şcoala de teatru, dar nu e nimic blama
bil in faptul că publicul doreşte să vadă 
şi actori de tipul Florin Piersic sau Ro
clica Tapalagă, după cum publicul de pre
tutindeni nu s...a dat şi nu se dă Inapoi 
cind e vorba să admire tipul (şi n u  nea
părat persoana) Robert Redford. 

Cred că şcoala noastră de teatru va 
trebui să primească pe "băncile" ei şi 
tineri care au ,.păcatul", dar şi "darul" 
de a avea, pe Ungă talent, şi un fizic plin 
de farmec. Este o cerinţă vitală mai ales 
pentru cinematografie, care de clţiva ani 
a fost nevoită să aleagă chipuri frumoase 
şi fără exigenţa diplomei de teatru. 

Cu toate acestea, rămlne de necontestat 
faptul că a venit vremea să se facă mai 
mult pentru întinerirea "clubului vede
telor". Sint atîţia actori tineri care merită 
să joace mai mult, să fie încurajaţi, dis
tribuiţi pe măsura marelui lor talent. Nu 
numai scena, dar şi televiziunea, cinema
tograful, critica de specialitate au dato
ria să aducă la cunoştinţa publicului un 
potenţial artistic mult mai mare decit cel 
al aceloraşi actori, cunoscuţi şi râs-cunos
cuţi. Hiaturile prea mari Intre generaţii 
nu sint de natură să favorizeze increde
rea noilor veniţi. O creştere organică e 
preferabilă salturilor dezordonate, oricit 
de spectaculoase par acestea. 
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